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Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál! Po přečtení před
                 

            Ročník 32 

                    číslo 8 

                    2. října 2023 

                   Po přečtení  

    předej  

           dalšímu! 

 

JEDNAL ÚSTŘEDNÍ VÝBOR KSČM 

23. září se na svém 6. zasedání sešel ústřední 

výbor strany. Jako na každém zasedání 

členové ÚV projednali a schválili Stanovisko 

k aktuální politické situaci (uveřejňujeme na 

jiném místě), značnou část jednání se zabývali 

přípravou na volby jež nás čekají v příštím 

roce. 

Ústřední výbor schválil materiál Postup KSČM 

při tvorbě koalice pro volby do Eropského 

parlamentu. Schválil rovněž předběžný návrh 

postupu přípravy volební kampaně pro tyto 

volby v oblasti mediální strategie. Dále schválil 

předběžnou informaci o technickém zabezpečení 

volební kampaně pro krajské volby, zásady 

výběru kandidátů pro volby do Senátu ČR a 

materiál 13. cílů pro volby do Evropského 

parlamentu jako otevřený materiál. Schválil 

rovněž další materiál „Technické vzdělávání v 

českém školství“. Tento materiál by měl 

posloužit pro přípravu volebních programů pro  

volby do krajských zastupitelstev i k mediální 

prezentaci KSČM. Pro finanční zabezpečení 

chystaných voleb vyhlásil ÚV dobrovolný 

mimořádný členský příspěvek na volby 2024. 

ÚV rovněž pověřil předsedkyni strany s. 

Konečnou k dalšímu vyjednávání s politickými 

subjekty a nezávislými osobnostmi při tvorbě 

koalice pro volby do Evropského parlamentu. 

                                                      Aleš RŮČKA 

 
DISKUSNÍ ČTVRTEK *  DISKUSNÍ ČTVRTEK    

 

BESEDA O SITUACI NA KUBĚ 

S kubánskou velvyslankyní 

SAYLIN MARTINEZ TARRIO 
 

1199..  řřííjjnnaa  22002233  vv  1166..0000  hhooddiinn 

  
Brno, Křenová 67 – velká zasedací místnost 2. poschodí  

 

Zve ideově-výchovná komise MěV KSČM v Brně 
 

DISKUSNÍ ČTVRTEK *  DISKUSNÍ ČTVRTEK  

 

Kormidlo na Slovensku se točí doleva

Mimořádné parlamentní volby na Slovensku skončily.  Zvítězil SMER – sociální demokracie 

Roberta Fica.  

Provázela je agresivní předvolební kampaň, ve 

které došlo i na inzultace a také nejvyšší volební 

účast od roku 2002. K urnám přišlo 67,4 % 

Slováků, včetně 58 tisíc korespondenčních 

hlasů. Ani ty však vítězství populistickému a 

všemožně podporovanému Progresivnímu 

Slovensku europoslance Mariána Šimečky 

nepřinesly. Zatím neoficiální, ale prakticky jisté 

výsledky vypadají takto: 

1. SMER - 23,6%, 41 poslanců, Progresivní 

Slovensko – 17,96%,32 poslanců 3. HLAS 

Peter Pellegrini) – 15,33%, 27 poslanců, SNS 

(Andrej Danko) -  5,62%, 10 poslanců.  

Zmíněné tři strany, tedy s výjimkou 

konkurenčního PS, pokud se dohodnou, postaví 

vládní koalici. Strany již bývalé koalice, která 

zemi devastovala a přivedla až k mimořádným 

volbám dostaly řádnou nakládačku. Většinou 

propadly. Po zásluze. Radost mě kalí pouze 

tristní výsledek KSS, která skončila opět kdesi v 

propadlišti se ziskem 0,33%. Volilo ji  jen asi 10 

tisíc lidí. 

 Každopádně: kormidlo politiky na 

Slovensku se otáčí doleva. Robertu Ficovi a 

také všem rozumným Slovákům 

blahopřejeme a výsledek slovenských voleb je 

nadějí a také inspirací i pro nás!  

     Tibor DÁVID 
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Boj za udržení české státnosti nás teprve čeká 

  

Osmadvacáté září je v České republice připomínáno jako státní svátek - Den české státnosti. Tento 

svátek upomíná na rok 935, kdy byl velmi pravděpodobně zavražděn kníže Václav, český světec a 

symbol české státnosti. Následující dva dny se rovněž zapsaly černým písmem do historie naší 

země. Letos uplyne 85 let od doby, kdy byl 29. září 1938 podepsán Mnichovský diktát. Ten 

následující den - 30 září - čs. vláda přijala. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V této souvislosti Městský výbor KSČM v Brně 

svolal ve čtvrtek 28. 9. celoměstské shromáždění 

občanů před svojí budovou k odhalení pamětní 

tabule s textem prezidenta republiky dr. Eduarda 

Beneše k těmto událostem ze 14. prosince 1945 

na sjezdu Svazu osvobozených politických 

vězňů. (viz. foto). Hlavní projev přitom 

přednesla europoslankyně a předsedkyně KSČM 

Kateřina Konečná. Svoje stanovisko k tomu 

řekl v projevu i expremiér a předseda spolku 

Nespokojení Jiří Paroubek. Hovořila též 

exposlankyně Jana Volfová za Českou 

suverenitu sociální demokracie a David Tygr 

Ploc za politické uskupení Domov. Naslouchali 

jim představitelé levicových spolků a jejich 

prostřednictvím i jejich členové. 

Vystoupení Kateřiny Konečné uvádíme v 

plném znění: 

Připomínáme si tragické výročí okupace 

československého pohraničí hitlerovci, kterou 

aktivně a systematicky připravili českoslovenští 

Němci jako pátá kolona nacistického Německa. 

Obsazení československého pohraničí německým 

wehrmachtem v prvních říjnových dnech roku 

1938 bylo důsledkem tak zvané mnichovské 

dohody, kterou podepsali představitelé Anglie, 

Francie a Itálie s Hitlerem dvě hodiny po 

půlnoci v pátek 30. září 1938 a jejíž zločinnost 

nemůže nikdo nikdy popřít: Pro Čechy, Slováky 

a další národnostní skupiny naší země nikdy 

nebude ničím jiným než mnichovskou 

zradou či mnichovským diktátem. V Mnichově 

byl rozbit československý stát i jeho demokracie. 

Spolu s ním byly však na dlouhou dobu oslabeny 

i síly evropské demokratické opozice, která tím 

ztratila jedinou a poslední oporu ve střední 

Evropě. Republice bylo upřeno právo bránit se 

zradou Francie, která zradila vojenskou smlouvu 

s Československem a Sovětským svazem, přičemž 

Poláci a Rumuni vojensky zablokovali jakoukoli 

pomoc ze strany Sovětského svazu. Obrana s 

pomocí Francie a Sovětského svazu byla 

plánována na pouhých deset dní, pevnosti 

dobudovány nebyly – to je pádná odpověď všem 

teoretikům blábolícím (žvanícím) o možném boji 

a samostatné obraně. 

Prezident Beneš musel nejen abdikovat, ale i 

emigrovat a počítat s hlubokým omylem Západu, 

který nakonec v Británii po smrti Chamberlaina 

a nástupu Churchilla pozdě prozřel a musel se 

připravovat na válku s Hitlerem. Československý 

spojenecký systém se Mnichovem rozpadl a 

Německu se otevřela cesta k agresi, která vtáhla 

do svého víru celý svět. Teprve vznikem 

Atlantické charty se v roce 1941 vytvořila v 

světovém měřítku politická základna vítězného 



 

 

3 

boje proti agresorovi. V modifikované podobě ji 

tvořily obdobné síly, jejichž spojení inicioval a 

hájil již během třicátých let Edvard Beneš a i 

tentokrát byl opět součástí této fronty. Svým 

uvážlivým postupem v roce 1938 uchránil svou 

zemi před zničením a poté, co Německo obsadilo 

15. března 1939 zbytek Československa a 

porušilo tak mnichovskou „dohodu“, získal nový 

prostor pro svou politickou činnost. Již 

následující den zaslal Edvard Beneš 

představitelům světové politiky „slavnostní 

protest“ proti německé okupaci. Jménem 

českého a slovenského lidu, který se – cituji – 

„právě stal obětí velikého mezinárodního 

zločinu“ a prohlásil, že „Češi a Slováci nikdy 

neustanou ve svém boji, dokud jejich milované 

vlasti nebudou všechna její práva vrácena.“ 

Konec citátu. 

Prezident Beneš měl nejen pravdu, ale i 

strategickou schopnost – na základě právní 

kontinuity s násilně rozbitou první republikou 

vybudoval v Londýně československé exilové 

státní zřízení, zahraniční armádu Západu i 

Východu, věnoval se spolupráci s Moskvou, o 

které věděl, že bude napadena a nakonec bude 

hlavním motorem boje s německými nacisty. To 

vše se naplnilo mírou vrchovatou. Do boje o 

republiku a její osvobození se zapojili všichni 

vlastenci – komunisté, sociální demokrati, 

sokolové, národní demokrati, orlové a další. 

Předtím však občané republiky museli vytrpět 

vyhnání, vraždění, věznění v nacistických 

mučírnách a koncentračních táborech 

nemajících světové obdoby. 365 tisíc 

Čechoslováků padlo, bylo popraveno nebo 

vyvražděno hitlerovci za pomoci tzv. sudetských 

Němců. Dalších 700 tisíc Čechoslováků bylo 

vyhnáno na otrocké práce do třetí říše. Zato 

sudetští Němci dostali za uloupení pohraničí 1 

milion 163 tisíc 716 medailí od samého Hitlera! 

Takový je strašlivý odkaz lupu československého 

pohraničí, které Hitler nazýval „záborem“ tzv. 

Sudet – území, které nikdy neexistovalo a jehož 

název byl uloupen jako toto území antickému 

zeměpisci Klaudiu Ptolemaiovi a vztahoval se 

pouze na jediné slezské pohoří Jeseníky! Dnešní 

pátá kolona českých obhájců a omlouvačů 

československých Němců alias Sudetoněmců šíří 

v médiích nejrůznější lži o jakémsi vyhnání a o 

jakýchsi „zločinech“, přitom sami zakrývají své 

skutečné ohavné a neomluvitelné zločiny. I proto 

je nutné v našem národě si každoročně 

připomínat memento krádeže českého pohraničí. 

Jak praví heslo Klubu českého pohraničí – „Jen 

zůstane-li české naše pohraničí, zůstane česká i 

celá naše zem!!“ Návrat sudetských Němců přes 

všechny smiřovačky současných vládců nesmí 

český národ nikdy připustit. 

Ve složitých peripetiích evropského i 

československého vývoje byly iniciativy Edvarda 

Beneše vytlačeny z historického povědomí. O 

nápravu se snažila Poslanecká sněmovna 

z iniciativy levicových poslanců v roce 2004, 

když schválila zákon o zásluhách Edvarda 

Beneše jako předního československého politika 

dvacátého století, který hájil zájmy státu doma i 

v zahraničí a touto svou činností si získal oddané 

přívržence, ale i zásadní odpůrce. Jeho politické 

a diplomatické projevy byly a jsou vnímány 

rozporně. Na tom není třeba nic měnit, každý z 

nás má právo na vlastní názory, jak se utvářely 

vlivem našich životních osudů a zkušeností. 

Pokud však odložíme své úzké subjektivní 

hodnocení Benešovy osobnosti a zvolíme širší 

pohled nezaujatý výhradami k jeho dnes třeba 

nepochopitelným jednotlivým činům, musíme 

objektivně uznat jeho nezpochybnitelnou zásluhu 

o vznik samostatného československého státu a 

jeho znovuobnovení ve 40. letech minulého 

století. 

Sněmovna ocenila Benešovy zásluhy o stát, a to 

bez ohledu na rozdílné hodnocení jeho postojů 

v jednotlivých konkrétních etapách jeho 

politického působení. Benešovy kroky 

v rozhodných okamžicích jsou pochopitelné, 

pokud si uvědomíme, že se vždy řídil především 

zájmem o zachování fyzické podstaty našeho 

národa. Tuto zásadu sám vyjádřil slovy: 

„Nemůžeme myslet toliko na štěstí jedné 

generace. Musíme myslet i na příští generace a 

na to, jak jim dát šanci, aby se narodily a žily v 

zemi svých předků.!“ 

Právě s časovým odstupem musíme obdivovat, 

čeho svou houževnatostí, pílí a pracovitostí 

dosáhl. Inspirovat by nás měla Benešova 

diplomatická činnost v evropském měřítku, 

kterou doplnil i mírovou politiku Jiřího z 

Poděbrad, a to právě dnes, kdy se hledají cesty k 

jednotné Evropě. Přestože je dnes vše jiné než v 

první polovině 20. století, z úspěchů a chyb dr. 

Beneše můžeme načerpat řadu podnětů pro 

budování demokratické a národnostně tolerantní 

Evropy.
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Jiří Paroubek uvedl, že E. Beneš patřil k 

čelným architektům vzniku československého 

státu. Názorově souzněl s prvním čs. 

prezidentem. Jako ministr zahraničí dohodl 

smlouvy s Francií a Sovětským svazem, které 

měly republiku ochránit před případným útokem 

ze strany nacistického Německa. Německu stálo 

v cestě k revizi uspořádání poměrů v Evropě 

Československo, jeho demokratický politický 

systém a jeho silná armáda. V prvních řadách 

obhájců demokracie stál E. Beneš. Za prezidenta 

republiky ho tehdy volili i opoziční komunističtí 

poslanci. 

Beneš věděl, že po válce se změní i postoje čs. 

občanů a že republika se posune názorově 

doleva. Ve střední Evropě chtěl obnovit stát, 

který by byl mostem mezi Západem a 

Východem, aniž by to narušilo jeho prozápadní 

orientaci. Mohli jsme být druhým Finskem nebo 

dnešním Rakouskem. Podle loňského průzkumu 

veřejného mínění agentury STEM se k 

prozápadní orientaci republiky přihlásilo 33 

procent občanů a k republice, která by byla 

neutrálním mostem mezi Východem a Západem 

30 procent občanů. 

Jana Volfová připomenula, že ustavení Dne 

české státnosti jako státní svátek muselo projít 

procesem v Poslanecké sněmovně. Ve Sněmovně 

se k tomu strhla velká bitva. Den státnosti byl  

nakonec schválen - prošel o většinu jednoho 

hlasu sociální demokratky Jany Volfové. 

Ta na setkání občanů vyložila, že daleko 

důležitější je, že v době vlády nacistů právě z 

Brna byli odvezení do koncentračních táborů 

moji dědeček i babička, kteří byli Rakušané 

utíkající před Hitlerem. V Brně našli druhý 

domov. Chtěli bránit tuto zemi jako svoji druhou 

vlast. Děda jako rakouský sociální demokrat byl 

připraven položit život za naši demokratickou  

 

budoucnost. Dva týdny po vyhlášení 

Protektorátu Böhmen und Mähren byl jako 

nepřítel III. říše odvezen do koncentračního 

tábora Mauthausen. Šest let tam přežil a měsíc 

před koncem války dostal na výběr: Jestli půjde 

jako rakouský Němec bojovat na frontu za 

Velkoněmeckou říši. Řekl "Ne." Proto byl 

zastřelen. 

Moje babička byla dva dny po dědovi odvezena 

do ženského nacistického koncentračního tábora 

Ravensbrück, kde šest let přežila a pomáhala 

lidickým ženám k tomu, aby také přežily. Můj 

táta byl poslední dítě, které se vrátilo z 

převýchovy.  

David Tigr Ploc se zeptal přítomných jestli chce 

někdo válčit. Ozvalo se hromové "NE." Slova 

předřečníků shrnul historickým průřezem: 

Historie nám dává možnost ponaučit se a 

vyvarovat se opakování minulých chyb. Také 

najít motiv, inspiraci. Současné výročí je o 

mnichovské zradě. Současná dnešní zrada na nás 

je na úkor současné české vlády. Souhlasíte? Z 

řad naslouchajících se ozvalo hlasité "Ano!" A 

podívejte se co tam dnes máme! Zrůdovládu, 

které iniciativně pomáhá válkychtivý generál, 

pro kterého cokoliv českého není důležité. Který 

aktuálně vybourává i česko-slovenské vztahy a 

začíná pohrdat dekrety prezidenta republiky 

Eduarda Beneše. Nezoufejme! Mnoho lidí s tzv. 

pravým českým srdcem je připraveno uvedenou 

historii pro všechny změnit k lepšímu. T. D. Ploc 

vyslovil naději, že v sobotu pod Tatrami se při 

volbách bojovalo možná i o naši svobodu. 

Člen vedení MěV KSČM v Brně Martin 

Říha připomenul nehoráznou ostudu minulého 

vedení města Brna v čele s primátorem Petrem 

Vokřálem, které se omlouvalo brněnským 

Němcům za jejich vystěhování na jaře roku 1945 

do Rakouska. Poté pracovníci brněnské radnice 
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nehorázně přivítali v branách svého města 

mluvčího Sudetoněmeckého landsmanšaftu 

Bernda Posselta. To byla šeredná událost o které 

jsem si myslel, že se nikdy nemůže uskutečnit. 

Snahám o umrtvení dekretů prezidenta republiky 

Eduarda Beneše budeme dál čelit - podtrhl Říha.

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Na následné besedě debatovali občané s 

přizvanými hosty. Jiří Paroubek zdůraznil, že je 

nutné vytvořit podmínky k tomu, aby v ČR 

vznikla kandidátka co nejširšího uskupení 

levicových sil. Tzn. všech levicových stran a 

hnutí, které samostatně působí na politické 

scéně. Komunistické i nekomunistické politické 

strany a též nezávislé osobnosti, které se přidají 

ke kandidátce poslance Evropského parlamentu. 

Cíl tohoto procesu je integrace politické levice. 

Nikoliv organizační sloučení, ale jako 

společenství levicových stran a hnutí se svojí 

vlastní identitou. Proces by měl vyvrcholit za 

dva roky při volbách do Poslanecké sněmovny, 

kde skutečná levice nyní schází - vyjádřil se 

Paroubek. Vyjádřil se tak, že hnutí ANO hlasy 

levicových voličů rádo přebírá, avšak levicovou 

politiku ve skutečnosti nedělá. Občas chce 

vyhovět našim americkým přátelům. 

Diskuse s občany se zabývala i energetickou a 

surovinovou situací. Jiří Paroubek vyložil, že 

prosperita a rostoucí životní úroveň lidí u nás a v 

celé EU v minulých dvaceti třiceti letech byla 

založena na levných ruských surovinách. Jejich 

dovoz skončil. Budou k nám dováženy suroviny 

podstatně dražší - energetické, potraviny, 

zemědělské výrobky atd. To vše zvedá výstupní 

ceny výrob. Prvotní je to, že Američanům se 

podařilo prosadit manévr, aby Evropa přestala 

odebírat evropský plyn a začala odebírat 

podstatně dražší plyn americký. 

Předsedkyně komunistů Kateřina Konečná 

navázala, že základ je mít dostatečné vlastní 

zdroje energií. Na to české vlády v posledních 

15 letech kašlaly. Nebyly schopny postavit 

jediný blok jaderné elektrárny. Stavby takové 

elektrárny trvají desetiletí. Potřebujeme i rychlou 

výstavbu malých jaderných bloků. Ty mohou 

řešit energetickou krizi. České vlády od B. 

Sobotky po A. Babiše nechaly problém plynout 

bez řešení s tím, že to nějak dopadne. Teď ve 

výsledku říkají, že budeme kupovat drahou 

energii od Němců místo samovýroby levnější 

energie v ČR. V první řadě to byla těžba uhlí. 
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Ale vláda dala zasypat např. kamenouhelný důl 

ve Frenštátě pod Radhoštěm, kde je v tomto 

státě nejkvalitnější černé uhlí, vhodné i pro 

chemickou průmyslovou výrobu. Vrátit se tam k 

těžbě černého zlata by stálo miliardy korun. »Na 

energetiku se musíme dívat jako na souhrn 

všeho, co pomůže Česku být v energetice opět 

soběstačné, samostatné s tím, že se energetika 

vrátí zpět do veřejných rukou,« podtrhla 

Konečná. Pokračovala, že ruský plyn se vyváží 

do světa přes velké námořní přístavy v Číně, 

Indii a jinde v Asii. My, hlupáci, jej kupujeme za 

dvojnásobné, trojnásobné poplatky.  Energetiku 

musíme brát opravdu vážně jako jeden celek a 

konečně musíme usilovat o vrácení kontroly nad 

tímto oborem do českých rukou, abychom měli 

jistotu, že za deset či patnáct let budeme v 

energetice soběstační. To je pro příští chod 

národního hospodářství prioritní! Nejisté 

obnovitelné zdroje energie významně přispívají, 

ale nezachrání nás. 

Expremiér Paroubek konstatoval, že pětinu či 

čtvrtinu u nás vyrobené elektřiny stát vyváží na 

lipskou burzu. Nebyl by to problém, kdyby ČEZ 

prodával elektřinu v Česku za výrobní náklady 

plus přiměřený zisk. Tím by české domácnosti a 

český průmysl mohly pracovat s podstatně nižší 

cenou elektrické energie. Bohužel premiér Fiala 

o potřebě zestátnění zprivatizovaného ČEZu už 

rok a půl pouze mluví a nic k tomu nedělá! 

Zestátnění ČEZu je jedno z řešení jak snížit 

ceny, utlumit inflaci, jak stabilizovat rozpočty 

domácností i hospodaření firem. 

V besedě  s občany Paroubek reagoval na dotaz 

zda jde možné Rusko ve válce porazit? 

Odpověděl: Rusko je nejbohatší stát, který má 

všechno - např. energetické suroviny, 

každoročně vyváží 50 až 60 milionů tun pšenice, 

nikoliv Ukrajina, ale Rusko je největší světový 

exportér pšenice. Těží se tam nejdůležitější 

klíčové druhy průmyslových kovů, spolu s 

Čínou těží vzácné horniny. Rusko má i takřka 

neomezené zdroje lidské síly. »Od počátku 

konfliktu Ruska s Ukrajinou tvrdím, že je 

potřeba hledat mírové řešení, které by ochránilo 

zájmy Ukrajinců a také Rusů, kteří žijí na jižní a 

východní Ukrajině. Také bezpečnostní zájmy 

Ruska i Ukrajiny. Konlikt se časem změnil na 

imperialistickou válku, cvičiště a zkušebnu 

nových zbraní. Na tom Češi nemají žádný zájem. 

České veřejné mínění se v tomto směru pozvolna 

mění,« konstatoval Paroubek. 

Jana Volfová (Česká suverenita sociální 

demokracie) Paroubka doplnila informací, že 

dříve jako poslankyně za ČSSD byla před pár 

lety v Luhansku a Doněcku, kde už osm let 

(včetně předchozích let před válkou) Ukrajinci 

bombardovali či ostřelovali ukrajinská města a 

vesnice s převahou ruské národnosti. »Lidsky se 

nedivím tomu, že ti lidé chtěli mír a někoho, kdo 

jim pomůže. Viděla jsem tam na ulici hrající se 

děti, zahoukala siréna a zmizely do krytu! Tato 

válka je velmi nešťastná událost...« řekla. 

Člen vedení Městského výboru KSČM v Brně 

Martin Říha připojil sdělení, že už v roce 2014 

pořádali brněnští komunisté sbírky pro děti v 

Luhanské oblasti. Poslali tam věcné dárky, 

školní potřeby i finanční dary. Přijel mezi ně do 

Brna i luhanský ministr, takže byli dobře 

informovaní o tom, co se tam děje i co dělají 

Ukrajinci a žoldáci v Luhansku a Doněcku 

ruskojazyčným spoluobčanům. To nikdo nemůže 

popřít!                                            

                                      (vž) Redakčně upraveno 

FOTO - Václav ŽALUD, Tibor DÁVID
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Stanovisko 6. zasedání ÚV KSČM k aktuální politické situaci

KSČM odsuzuje jednostranný projev prezidenta 

ČR v OSN (Praha 23. 9. 2023) KSČM vyzývá 

prezidenta Petra Pavla, aby se stal skutečným 

prezidentem všech občanů, a nikoliv loutkou v 

rukou svých poradců, sponzorů a současné 

vlády. To od něho čekají jeho voliči i nevoliči, 

tedy, že bude tím, kdo bude sjednocovat, a ne 

rozdělovat společnost. Jeho projev v orgánech 

OSN však byl učebnicovým příkladem 

jednostranné slepoty a ideologického pohledu na 

svět. Prezident Petr Pavel vystoupil ve středu 20. 

9. 2023 na půdě Valného shromáždění a 

následně i Rady bezpečnosti OSN. Kdo by čekal 

překvapení, nekonalo se. Pan prezident, 

dlouholetý sluha paktu NATO, zopakoval to, co 

slyšíme od většiny vrcholných představitelů 

zemí podlézajících Spojeným státům 

americkým. Jeho jednostranně válečnický a 

protiruský projev odpovídá rukopisu Petra 

Koláře, bývalého velvyslance ve Washingtonu a 

Rusku a nyní klíčového poradce pana 

prezidenta. Místo projevu skutečného státníka 

prezident Petr Pavel podpořil další vedení války 

a umírání tisíců nevinných lidí na obou stranách 

konfliktu. Místo snah o mír a mírová jednání 

přiléval olej do ohně a hovořil hlavně o tom, že 

představitelé Ruska musí nést odpovědnost za 

zločin agrese vůči svému sousedovi. Ani slovo o 

tisících mrtvých, které zabili ukrajinští vojáci a 

členové polovojenských nacistických organizací 

nejen na východě Ukrajiny po převratu v Kyjevě 

v 

 roce 2014. Po slovech o imperiálních ambicích 

Ruska nezaznělo ani slovo o imperiálních 

ambicích jiné velmoci, USA. Ta má své 

vojenské základny v desítkách zemí světa, v 

některých i proti vůli jejich legitimních vlád, a v 

posledních desetiletích svým vměšováním 

rozvrátila země, jako jsou například Jugoslávie, 

Libye, Irák, Sýrie či Afghánistán. To samé 

platilo i při jeho slovech o porušení Charty OSN 

a mezinárodního práva ze strany Ruské federace. 

Na druhé straně nezazněla žádná zmínka o 

opakovaném dlouholetém porušování těchto 

norem ze strany spojenců naší vlády, jakými jsou 

třeba Spojené státy americké či stát Izrael.  

                ÚV KSČM

 

 

Důchody se „zvýší“ 

 
 

Od 1. ledna přijde k pravidelnému navýšení 

důchodů. Pravicová pětikoalice Petra Fialy 

násilím protlačila ve druhém čtení v parlamentu 

řadu změn v důchodovém zákoně. Mimo jiné i 

pravidla zvyšování důchodů, včetně 

mimořádných valorizací. To se projeví už od 

1.ledna příštího roku, kdy přijde k jednotnému 

„zvýšení“ pro všechny stupně a typy důchodů o 

360 korun. To se započítá do základní výměry, 

která tak dosáhne 4400. Zásluhová část důchodů 

upravována nebude, neboť inflace klesá a reálné 

mzdy také. Mimořádné valorizace nebudou, 

místo nich se bude vyplácet do konce roku vždy 

jen jakýsi sociální příplatek, který se do výměry 

důchodu nebude započítávat. Tedy uměle se 

sníží základ, ze kterého pak bude vypočítáváno 

další řádné zvýšení penzí. 

  Definitivní hlasování, tzv. třetí čtení má 

proběhnout začátkem října. Hnutí ANO  už 

pakovaně avizovalo, že opět podá stížnost k 

Ústavnímu soudu. Její sepsání však nějakou 

dobu potrvá. Nejspíš dva, či tři měsíce. ÚS 

přitom dosud nerozhodl o stížnosti předchozí, 

kdy byl podle opozice porušen zákon a 

pravicová většina násilím protlačila změnu 

očekávané valorizace a tedy výrazné snížení 

očekávaného mimořádného zvýšení penzí. 

Pokud ÚS této stížnosti nevyhoví, bude to 

znamenat nevratné okradení každého penzisty o 

cca 1000 korun měsíčně. V opačném případě by 

musela vláda peníze od 1.6. letošního roku 

doplatit a přepočítat vyměřené penze. Stejně by 

tomu bylo i případě kladného vyřízení druhé, 

zatím nepodané ústavní stížnosti. Obávám se 

však, že se tak nestane. Pak se můžeme nanejvýš 

utěšovat nadějí, že až pětikoalice prohraje příští 

volby(a ty jsou zatím sakra daleko) a hnutí ANO 

se podaří sestavit vládu, což je další otázka, že 

dodrží sliby a všechny pravicové úpravy, které 

nyní kritizuje, zruší.  

 Možné to je, ale já bych se moc netěšil…                                                                          

    Tibor DÁVID
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Výdaje na penze v uplynulých letech (v mld. korun): 

Rok         Výdaje stát. rozpočtu celkem, Z toho výdaje na důchody Podíl v % 

2018        1400,97                             433,83                              30,97 

2019         1551,74                           471,58                              30,39 

2020         1842,93                                  519,54                              28,19 

2021         1906,93                                  530,50                              27,82 

2022         1984,81                                  588,03                              29,63 

2023 plán  2222,95                                 656,61                              29,54 

 

Zdroj: Ministerstvo financí 
 

 

Malé zamyšlení Aleše Růčky nad současnou činností vlády naší republiky 

 

Kdyby toto téma nebylo tak závažné, bylo by 

snad úsměvné sledovat, co se děje na domácí 

politické scéně. 

Opozice se urputně snaží zablokovat přijetí 

vládního tzv. Konsolidačního balíčku, který by 

měl přispět k ozdravení financí státu. Právem 

oponuje, že se tak má stát v podstatě jedinou 

cestou – zvyšováním daní, tedy de facto 

zdražováním. Jinak řečeno, všechny chyby této i 

předcházejících vlád budeme platit mi – daňový 

poplatníci. Cíl opozice je jasný – pokud se 

podaří zdržet přijetí zmíněného „souboru 

opatřeníček“, rozpočet pro příští rok, který s 

jeho působností ji samozřejmě  počítá, bude v 

podstatě neschvalitelný.  

K zamyšlení rozhodně slouží i chování 

jednotlivých koaličních stran a jejich ministrů. 

Piráti si odhlasují požadavek na odstoupení 

ministra Blažka, k razantnějšímu vyjádření se 

však, zřejmě i z obavy o ztrátu svých postů, 

neodváží. Ano se zase rozhodlo odvolat ministra 

Rakušana, hrozí vyvoláním hlasování o 

nedůvěře vládě. Premiér se, jako vždy a jak 

jinak, svého ministra zastal, neboť (stejně jako 

ANO) dobře ví, že návrh na vyslovení nedůvěry 

v Poslanecké sněmovně díky stoosmičce 

neprojde. 

Zajímavé je třeba také vyjádření ministra Válka 

– prohlásil, že podá návrh na úpravu zákoníku 

práce týkající se omezení počtu hodin 

přesčasové práce lékařů. Zajímavé je to proto, že 

návrh na zvýšení počtu těchto hodin byl 

schválen před pouhými několika dny. Taková 

prohlášení jistě o něčem svědčí! 

Zajímavé k zamyšlení jsou jistě i nové a nové 

„šťáry“ policie na ministerstvech, v nedávných 

dnech  na obraně a ministerstvu průmyslu a 

obchodu, týkající se zneužívání finančních 

prostředků. I když se jedná o šetření z období 

minulé vlády, člověk se neubrání myšlenkám, 

zda se takové věci děly i na jiných 

ministerstvech, zda se dějí i v současnosti. 

Vždyť i když se ministři mění lidé v aparátech 

ministerstvech na svých postech v převážně 

zůstávají. 

Zkrátka, k zamyšlení je toho hodně, a to 

vynechávám třeba zahraniční politiku či 

poklesky a „přeřeknutí“ současného prezidenta. 

Ze všeho mi vychází jediné: Tato současná vláda 

naší republiky je zcela nekompetentní, a pokud 

chce pro naši republiku a její občany něco udělat 

má jedinou alternativu – odejít! Těžko totiž 

může někoho přesvědčit, že slouží lidu. 

Potěšitelné je, že stále více lidí se má možnost 

díky jejímu konání, komu tato vláda opravdu 

slouží. 

K takovému kategorickému soudu mne vede 

především skutečnost, že průběžně sleduji, jak 

jednotlivé popřevratové vlády úspěšně 

odbourávají dřívější historické výdobytky 

pracujících, jinak řečeno jednotlivé složky 

sociálního státu. To co předvádí ta současná 

vláda nemá však obdoby! A to samozřejmě beru 

v úvahu vnější vlivy, ovšem způsoby jak na ně 

vláda reaguje je prostě nehorázné! Za vše 

připomenu jen: ceny energií a PHM, ceny 

potravin a dalších životně nezbytných potřeb, 

neřešení sociálního bydlení, nedostatky v 
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dodávkách léků a to dokonce i pro děti (!), a 

mohl bych pokračovat, zde se může každý z vás 

čtenářů vyřádit dle libosti, na úplný seznam by 

nestačily všechny stránky tohoto Echa. Za 

opravdu skličující však považuji skutečnost, že 

od převratu neustále roste počet chudých a lidí 

chudobou ohrožených. Současná vláda v tom 

pokračuje tak „úspěšně“, že mezi ohrožené 

chudobou už dokázala zařadit i některé 

příslušníky tzv. střední třídy!  

Jak vidno, k zamyšlení je toho opravdu hodně 

a doufám, že se na toto téma bude zamýšlet 

stále více lidí – občanů naší republiky. Kolik 

jich bude, a jak hluboké zamyšlení to bude 

nám ukáží výsledky voleb v příštím roce.

 

 

 

Dobrovolníci v Brně pomáhají lidem v nouzi 
 

Naplňováním sociálních cílů programu KSČM v práci městské organizace KSČM v Brně se 

zabýval v moravské metropoli tradiční diskusní čtvrtek. Tuto tématiku osvětlili posluchačům 

Martin Říha, člen vedení MěV KSČM a Dominik Duroň, předseda spolku Akátky, 

který pomáhá sociálně slabým lidem. 

 

 

V budově KSČM v Křenové ulici 67 společně 

uvedli do provozu "Kancelář proti 

chudobě." Pomáhá ohroženým lidem v těžkých 

životních situacích radami co udělat např. k 

oddlužení, aby je nemusel navštívit exekutor, 

aby nepřišli o práci, potažmo o bydlení. 

Brigádnický bezplatný personál Kanceláře  

předává potřebným rady a adresy kam a na koho 

se obrátit, aby se jejich problém řešil. S jejich 

přispěním uspěly před úřady první dvě desítky 

osob. 

 

Část budovy brněnské KSČM se přestavěla z 

kancelářských prostorů na bytové 

prostory, konkrétně na bezbariérový byt a 

ubytovnu pro šest osob. Po kolaudaci asi za tři 

týdny přibudou do bytových prostor 

nájemníci. Komunisté se spolkem Akátky chtějí 

v budově KSČM příští rok upravit další 

nevyužívaný prostor na ubytovnu pro čtyři 

osoby. 

 

Od minulých Vánoc provozují tito dobrovolníci 

společně výdejnu potravin. Od smluvních 

partnerů svážejí potravinovou pomoc. To pak 

parta bezplatných dobrovolníků 

vydává potřebným každou sobotu od 8 do 13 

hodin v krabicích od banánů, naplněných 

ovocem, zeleninou, pečivem a trvanlivým 
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jídlem.V sobotu rozdávají někdy i více než jednu 

tunu potravin. Nejvíce schází dětské pleny a 

sušené mléko - sunar. Darované potraviny a 

hračky do Brna přivezla i europoslankyně a 

předsedkyně KSČM Kateřina Konečná a 

komunistický představitel Josef Skála. 

»Hledáme lidi, kteří by organizovali výdej 

nashromážděného materiálu stovkám čekajících 

potřebných lidí. Žel bez finanční odměny na 

rozdíl od placených sociálních pracovníků v 

Brně. V tomto městě je na 3500 bezdomovců a 

zdá se mi, že současná kapitalistická společnost 

rezignovala na organizování úspěšné sociální 

politiky. Lidé si zvolili tvrdý kapitalismus. 

Komunisté jako jediná politická strana považují 

za povinnost zbídačeným lidem pomáhat v 

zabezpečení potravinami, v bydlení i ve shánění 

pracovního místa,«  uvedl Martin Říha a 

pokračoval: »Blíží se zima a vzpomněl jsem si na 

minulé Vánoce, kdy k nám na Městský výbor 

KSČM přišla 22. prosince v mrazu spoře oděná 

maminka s dítětem pouze v punčocháčích a 

bačkůrkách. Tvrdila, že nemá prostředky k 

zabezpečení dítěte a sebe. Ošatili jsme je. Dítě 

dostalo oteplovačky, bundičku, hračky a navíc 

dvě čokoládové vánoční kolekce. Radost v 

dětských očích vyvolala u mnohých slzy v očích. 

Do té doby jsem si nedokázal představit, že se 

něco takového může stát. Je to průvodní jev 

kapitalistického systému, který rezignoval na 

naplňování potřeb chudých. Každý se má prý 

postarat především sám o sebe,« uzavřel Říha.  

Předseda spolku Akátky Dominik 

Duroň navázal statistickým 

přehledem: »Zatím třičtvrtě roku pomáháme 

společně lidem v tíživé životní situaci. Především 

potravinovou pomocí kde se nám podařilo 

společně vydat od 1.1.2023 neuvěřitelných 23 

tun potravin. Dále jsme v rámci zřízené výdejny 

na ošacení, společně vydali asi půl tuny ošacení, 

ložní prádlo, hračky, domácí potřeby.  

V roce 2020 jsem navázal spolupráci s majitelem 

bytového domu v Brně a navrhl mu postup k jeho 

zabydlení lidmi v bytové nouzi - 

zejména samoživitelkami, invalidy a starobními 

důchodci. Spolek tam zabydlel během dvou a půl 

roku devět bytových jednotek a vybavil je 

základním nábytkem. Teď společně 

pokračujeme v zabydlování s brněnskou KSČM 

kde v jejich prostorech vznikl bezbariérový byt a 

ubytovna.  

Potřebným jsem při zabydlování pomáhal vyřídit 

si na úřadech příspěvek nebo doplatek 

na bydlení, příspěvek na péči, příspěvek na 

mobilitu, mimořádnou okamžitou pomoc, 

rodičovský příspěvek, žádost o invalidní 

nebo starobní důchod, přípravu oddlužení, 

zajištění odborného lékaře a další formuláře. V 

praxi vidím, jak je tento složitý systém špatný a 

neefektivní,« posteskl si Duroň. 

Společně s komunistickou stranou v Brně 

uzavřel spolek Akátky loni v listopadu smlouvu 

k pomoci lidem v těžké životní 

situaci. Komunisté nabídli ve své budově 

nevyužívané kanceláře k přestavbě na 

bezbariérový byt a ubytovnu. Užívat je budou 

sociálními pracovníky vybraní nájemníci z řad 

starobních a invalidních důchodců a osoby se 

zdravotním postižením. O veškeré provozní 

náklady se obě organizace dělí, každá z jedné 

poloviny. Od nájemníků strana ročně dostane asi 

400 000 Kč a náklady na stavbu ubytovny se jí 

vrátí do dvou let. Ubytované osoby napojí na 

terénní a sociální služby v Brně, aby řešily jejich 

životní situace. 

 

Dále s komunisty spolek rozšířil odběry potravin 

o další organizace - firmy Rohlík a Tesco. Na 

každou sobotu dopoledne chystají brigádníci k 

odběru v budově KSČM  čtyřicet krabic od 

banánů, které plní trvanlivými potravinami pro 

100 až 120 osob. V krabici je od 10 až 15 

kilogramů ovoce a zeleniny, pečiva, uzenin a 

dalšího jídla. Vydávají je tři dobrovolníci. 

Poukazy na odběr vystavují pro svoji klientelu 

obě spolupracující organizace a 

četné charitativní instituce. 

Zástupce brněnských komunistů Martin Říha 

doplnil, že v meziválečném 

Československu úspěšně fungovalo 

komunistické družstvo Včela. Svým 

klientům, hlavně řemeslníkům, dávalo práci a 

tím i výdělky. Komunisté, jako jediná politická 

strana v ČR, se snaží v součinnosti s partnery o 

totéž i dnes. Potřebným shání jídlo, bydlení i 

volná pracovní místa. 

                           (vž), FOTO - Václav ŽALUD 
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Poplatky za ČT  a ČRo se zvýší. Lidem se to nelíbí

 Fialova fialová vláda, mimo dalších způsobů jak 

lidi obrat o peníze chystá i zvýšení plateb za 

veřejnoprávní televizi a rozhlas. Změnu 

příslušného zákona již ministr kultury Baxa 

připravuje. Platby dosud činí 135 a 45 korun 

měsíčně. Je pravda, že řadu let se nezvyšovaly, 

ale pravdou taky je, že  dlouhodobě sílí kritika 

občanů zejména na adresu České televize. Nově 

to tedy bude 160 a 55 Kč. Každý měsíc. Lidé 

mají připomínky k nově vytvářeným 

bezduchým, zato drahým, zábavním 

programům(kdyby nebyly ty ze socíku, nemají 

co vysílat), ale zejména ke zpravodajství, 

diskusním pořadům(Otázky Václava Moravce) , 

Událostem a komentářům atd. Vadí zejména 

arogance některých ,moderátorů, jejich zjevná 

snaha stranit některým(vládním) účastníkům a 

vnucování svého názoru. O nestrannosti ani 

zdání. Ostatně toto připouští i nově jmenovaný 

generální ředitel ČT  Jan Souček(nastupuje od 1. 

října), který připravuje razantní personální i 

organizační změny. Kolik se mu za šest let 

funkčního období povede je otázka. Jisté je,že 

změna kvality askladby programů rychlá 

nebude.  Hodlá(mimo jiné změny) snížit 

přebujelý( a více než dobře placený 

management) o pětinu. Na okraj: ČT letos 

“hospodaří“ s rozpočtem takřka 7,4 mld korun a 

zaměstnává téměř tři tisícovky lidí. Docela 

přepych! To ale stejně nic nemění na názoru 

mnohých, že veřejnoprávní média v době, kdy 

existuje takřka nepřeberné množství televizních 

a rozhlasových stanic postrádají smysl. Každý si 

může vybrat co chce, nebo taky nemusí sledovat 

nic. Proč tedy platit za to co se mě nelíbí, resp. 

Nesleduji, když komerční stanice si na svou 

činnost musí vydělat?! Některé okolní evropské 

státy tyto poplatky ruší a volí jinou formu 

financování. Naposled  třeba od 1. července 

Slovensko. Poplatky nevybírá třeba ani  USA, či 

Uruguay. Občané platí pouze v deseti zemích 

EU. Nejvíce v Německu a Rakousku, nejméně v 

Portugalsku a Řecku. 

 Česká novela má přinést změnu poplatků 

od 1.1. 2025. Zároveň zpoplatňuje každého, kdo 

má třeba jen počítač, tablet nebo mobil, prostě 

jakékoli zařízení schopné vysílání sledovat. 

Takže dosud užívané čestné prohlášení, že v 

domácnosti televizor, nebo rádio nemáte už 

stačit nebude.       Tibor DÁVID

 

 

Klub českého pohraničí v Brně ožívá 

 
 

V polovině září se uskutečnila schůze 

brněnského Klubu českého pohraničí. Po náhlém 

úmrtí bývalého předsedy Jana Korbela (Echo 

informovalo) byla totiž činnost klubu, již tak 

paralyzovaná Kvidem, takřka zcela přerušena. 

 V přítomnosti místopředsedy NR a 

předsedy Jm KR KČP Miroslava Vlašína se 

funkce předsedy ujal Václav Fišer. 

Místopředsedou bude Tibor Dávid, hospodářem 

bude Mojmír Horák. Brněnský klub, ač formálně 

neschůzoval, však přece vyvíjel určitou aktivitu. 

Členové se zúčastnili setkání hraničářů jižní 

Moravy ve Znojmě, protestu proti „pochodu 

smíření“ brněnských Němců a taky 

partyzánského pochodu, letos v okolí Světlé nad 

Sázavou. Ten byl věnován oddílu zvláštního 

určení Zarevo. Do konce letošního roku budeme 

přítomni na jednání Jm KR KČM (říjen Znojmo, 

prosinec Břeclav). Členům doporučujeme účast 

na pietním shromáždění k výročí úmrtí bývalého 

prezidenta ČSSR arm. gen Ludvíka Svobody v 

Hroznatíně. Uskuteční se v sobotu 25.listopadu 

od 10:30. Doprava individuální.  

 Náš klub uvítá nové, zejména mladší 

členy z Brna, Blanska i okresu Brno – venkov, 

nejlépe z řad bývalých příslušníků Pohraniční 

stráže, ale i bývalých obyvatel pohraničí a 

dalších zájemců. Otevřeni jsme ale všem 

zájemcům o práci v KČP. Kontaktovat můžete 

předsedu, nebo místopředsedu klubu (telefonem, 

nebo emailem), případně zanechat kontakt vč. 

poštovní adresy na sekretariátu MěV KSČM. 

Bude nám předán. 

 Znovu prosím, posilte řady KČP v Brně. 

Nechce se věřit, že by tady žádní hraničáři nebo 

vlastenci se vztahem k ochraně hranic nebyli.                                                                                          

Tibor DÁVID, místopředseda KČP Brno
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Národnostní menšiny se představily v Lužánkách

 

Už 16. ročník setkání příslušníků 

národnostních menšin žijících v Brně – 

Babylonfest se uskutečnil v sobotu 16. září v 

areálu lužáneckého parku. 

Po tradičním průvodu po centru města začal 

krátce po poledni na pódiu v parku bohatý a 

hodnotný kulturní program. Postupně, až do 

pozdního odpoledne se v něm představili 

Folklorný spolek Púčik, Německý kulturní 

spolek, Polský klub v Brně Polonus, Svaz 

Maďarů, Svaz Vietnamců, Bulharský spolek a 

soubor Pirin, Ruský kulturní osvětový spolek na 

Moravě (RKOSM), Ukrajinský folklorní soubor 

Kujava, Romská menšina v Brně i Řecká obec.  

 

Snad jsem na nikoho nezapomněl. V 

podvečerních hodinách na vystoupení souboru 

Řecké obce navázala opět řecká kapela Mydros, 

která se starala o dobrou náladu až do večerních 

hodin. Vedle duševní potravy, k níž patřily 

stánky MZM a Centra Brusinka, připravili 

představitelé jednotlivých spolků prodejní 

ukázky z národní gastronomie. Tam nabídku 

rozšířili také Mongolové a Rusíni. 

Poděkování a ocenění za výkon patří 

organizátorům, účinkujícím, kuchtičkám a 

kuchařům a také veřejnosti, která svou 

ukázněností přispěla ke zdaru akce.                                             

                                                                      did

 

Babylonfest provětral mozkové závity

Pub kvíz ze znalostí realit života Slováků, 

Ukrajinců, Rusů, Maďarů, Poláků, Bulharů, 

Němců i Romů absolvovaly v Brně soutěžní 

týmy festivalu Babylonfest čtrnácti 

národnostních menšin organizovaně žijících 

na území jižní Moravy. 

 Ve znalostech životního způsobu cizí 

národnostní menšiny na jihu Moravy zvítězili 

Poláci (spolek Polonus), druzí byli Ukrajinci 

(tým Grečka) a třetí příčku obsadil tým 

Jihomoravského kraje. Kolem třetí příčky se v 

soutěžních etapách dlouho pohybovalo i 

družstvo Ruského kulturně osvětového spolku 

na Moravě s názvem Sibiřští tygři (ti žijí např. u 

hraniční rusko - čínské řeky Ussuri).  Protože 

tento tým neprokázal nejlepší speciální znalostí 

např. ze života např. Romů nebo Maďarů, 

skončil s "bramborovou" medailí na čtvrtém, 

místě. Přiloženy jsou ukázky soutěžních otázek.                                                              

      (vž) 

 

Brněnští Vietnamci pořádali multikulturní večer

Program multikulturního večera uspořádali v 

pátek v brněnském Viet Palace na festivalu 

národnostních menšin Jihomoravského kraje 

Babylonfest 2023 vietnamští spoluobčané. 
Jako každý rok se ve vietnamském paláci v 

Olomoucké ulici 63 představily na pódiu 

skupiny a jednotlivci v pestrých vietnamských 

národních krojích s tanci a písněmi. S 

vlaječkami čtrnácti zemí, jejichž národnostní 

menšiny provozují na jižní Moravě kulturně 

osvětové spolky i pro českou veřejnost, sehrály 

vietnamské dívky scénky o přátelství a 

spolupráci mezi národy. Kolegy ze všech 

národností pozvaly na raut vietnamské 

gastronomie. 

Letošní vietnamský večer při festivalu 

Babylonfest byl multikulturní: S koncertem na 

něm vystoupila řecká kapela Mydros žijící v 

Budapešti. Zajímavé byly řecké tance a jejich 

výuka v podání Parise Vasiliadise. Velký úspěch 

měl bubenický workshop, který ústil v 

kolektivní hru na velké kotle, střední i malé či 

nejmenší bubny, zvonky a ruchové nástroje, 

spojené do temperamentní rachotivé brazilské 

karnevalové samby. Bulhaři, Řekové, Maďaři, 

Slováci, Poláci, Rusové, Chorvati, Romové, 

Vietnamci, Němci a další národy se pak společně 

zapojili do diskotéky pro starší a pokročilé v čele 

s DJ Rejzkem. (vž), FOTO – autor
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Ruský spolek pořádal bowling 

 
Přátelské utkání v amerických kuželkách, čili bowlingu, pořádal v sobotu v kulturním domě Rubín v 

Brně-Žabovřeskách Ruský kulturně osvětový spolek na Moravě (RKOSM). Příznivci a členové spolku 

této národnostní menšiny se v porážení kuželek koulí střetli v sestavě soutěžního družstva RKOSM proti 

družstvu Moravanů. V lítém souboji se nakonec ukázal jako lepší sportovní kolektiv Moravy. Výsledek 

účastníci svorně zapili moravským pivem.   (vž), FOTO - Ljubov VONDROUŠKOVÁ  
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Babylonfest pokračoval sázením stromu porozumění

Fetival 14 národnostních menšin, které 

vyvíjejí v Jihomoravském kraji spolkovou 

kulturně osvětovou činnost pro veřejnost, 

pokračoval v úterý v Brně společným sázením 

"Stromu porozumění" v parku Lužánky. 

V tomto největším veřejném parku v ČR sázely 

v minulých letech své národní symboly - dřeviny 

už všechny národnostní spolky. Např. slovanské 

většinou lípu, ale v roce 2014 Rusové pro svoji 

starou vlast charakteristickou břízu. Dále 

germánské národy obvykle dub nebo vietnamský 

spolek svoji zvláštní trávu, protože třeba 

vegetaci bambusu by se tady asi nedařilo. 

Letošním společným Stromem porozumění, 

sázeným v parku Lužánky, byl dub. Byl totiž 

vždy považován za symbol síly, dlouhověkosti a 

odolnosti. Byl to posvátný strom všech 

evropských kultur, pro Kelty, Slovany, Římany i 

Řeky. Členové národnostních menšin dekorovali 

větve asi čtyřmetrového doubku symbolickými  

stužkami či pentlemi ve svých národních  

barvách, jako je např. česká trikolóra. 

»Naše příběhy mohou být podobné, ale jejich 

prožívání a to, co je v nich pro nás důležité, se 

liší. Porozumět někomu můžeme i tehdy, pokud s 

ním nesouhlasíme a nikdy jsme nezažili to, o čem 

hovoří. Porozumíme tomu, co je pro něj důležité, 

na základě toho, co říká. Chápeme, jak přemýšlí 

a proč dělá to, co dělá. To je opravdové 

porozumění,« uvedl při výsadbě Stromu 

porozumění Georgi Georgiev z bulharského 

národnostního spolku. Dodal, že dnes je třeba 

hledat nikoliv rozdíly mezi národy a kulturami, 

ale naopak co mají společné a jak se dokáží 

domluvit a porozumět si. 

Hudební znělky zahrálo v parku žesťové 

kvarteto brněnské konzervatoře. O kulturní 

program se postaral busker kytarista Petr 

Knobloch. Akci přichystala asociace 

Babylonfest s firmou Veřejná zeleň města Brna. 

      (vž)

 

Jak bude vypadat nové hlavní nádraží

 O novém brněnském nádraží se v 

posledních letech mluví velice intenzivně. O to 

víc už probíhají některé práce, které s přestavbou 

souvisí, neboť se nezmění pouze nádraží, ale 

celý železniční uzel Brno(ŽUB), veřejná 

doprava a kolem nové polohy nádraží vznikne, 

přesněji už vzniká zcela nová, moderní městská 

čtvrť.  O výstavbě už bylo rozhodnuto a nové 

nádraží má sloužit veřejnosti od roku 2034. 

Celkové náklady jsou propočítány na 

ohromujících 50 miliard korun. Na otázku jak 

tedy nové nádraží a jeho okolí bude vypadat, jak 

to pozmění moravskou metropoli odpovídá 

výstava studia Benthem Cronwel Architects, z 

Holandska, podle jehož projektu se bude stavět. 

Výstava až do 23.10. probíhá v Křížové chodbě 

Nové radnice. Představí se velkoplošní model 

aglomerace a řada panelů s fotografiemi a texty, 

které nepochybně poskytnout zvědavcům 

dostatečnou představu i odpověď. Posléze se 

přesune do Galerie Vaňkovka a od 24.11. bude k 

vidění v síni Urban centra na Staré brněnské 

radnici. Ve výstavních prostorách obou radnic, je 

resp. bude výstava zdarma přístupná pouze v 

pracovní dny.                                             did

 
 

Pětašedesátiletý fotbalový stadion pro až 35 000 návštěvníků v Brně končí 
 

Mezi vedením města Brna a sportovním 

klubem Zbrojovka panuje shoda: Nový 

fotbalový stadion by měl vyrůst výhledově na 

místě dnešního velodromu u veletržního 

výstaviště. Dosavadní zteřelý, staticky 

nebezpečný skelet, technické i morální normy 

přežilý legendární stadion v Brně za 

Lužánkami je nutné zbourat. Od roku 2001 

se, až na výjimky, nepoužívá. Jeho velmi 

neefektivní, extrémně drahé omlazování a 

modernizaci by dnes nikdo nezaplatil. 

 

Vedení města i Zbrojovky se shodlo, i na 

základě prověření plošného umístění sportovišť 

ve vybraných lokalitách, které zpracovala 

Kancelář architekta města Brna, že 
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nejvýhodnější lokalita pro stavbu nového 

fotbalového stadionu je brněnské výstaviště, 

konkrétně místo, kde dnes stojí velodrom. Se 

změnou působiště souhlasí i cyklistické oddíly, 

pro které by se stavěl nový cyklistický ovál, a to 

se snahou zkombinovat jej s atletickou halou. 

»Kancelář architekta města Brna prověřovala 

možnosti umístění fotbalového stadionu, 

atletické haly a velodromu v devíti vytipovaných 

lokalitách na pozemcích města, které co nejvíce 

odpovídají návrhu nového územního plánu z 

června 2022. Vybudování nového fotbalového 

areálu v místě současného velodromu bylo 

vyhodnoceno jako varianta s převažujícími 

pozitivy,« řekl radní města Brna pro sport Tomáš 

Aberl.   (vž) redakčně kráceno

 

Brněnský stadion v Srbské podstoupí nutnou modernizaci

Brno zrevitalizuje hřiště městského stadionu v Srbské ulici. Radní přidělili tuto veřejnou zakázku 

společnosti Prostavby za 32 milionů korun bez DPH. Úpravy se týkají trávníku, výběhových zón či 

závlahového systému.  Jsou nezbytné k tomu, aby sportoviště i nadále splňovalo nejvyšší fotbalové 

standardy. Rekonstrukce se chystá na příští rok, termín ale může posunout případná baráž o první 

ligu.

„Než vyroste naplánovaný nový stadion na 

veletržním výstavišti, musí Brno udržovat areál 

v Srbské ulici ve stavu, aby splňoval podmínky 

pro vrcholový fotbal. Patří mei ně úprava zázemí 

stadionu a adekvátní hrací plocha, přičemž se 

postupně řeší obě podmínky,« ujistil radní pro 

sport Tomáš Aberl. 

Počítá se tam s novým povrchem z přírodní 

trávy. Umělý travní koberec se pak využije pro 

výběhové zóny i tréninkové plochy, jež nahradí 

současné prostory tvořené kamenivem a 

zeminou. Hřiště zároveň dostane nové systémy 

pro závlahu a vyhřívání, vymění se odvodňovací 

žlaby a osadí se nové fotbalové branky i 

betonové obrubníky. 

Při rekonstrukci dále přibudou akumulační 

nádrže, které zpracují veškerou dešťovou vodu a 

využijí ji k závlaze přírodního trávníku. Cena 

zakázky zahrnuje také údržbu hrací plochy na 24 

měsíců od konce úprav. 

Odstávka stadionu, při níž se modernizace 

uskuteční, se plánuje na příští rok od 1. dubna do 

31. srpna. Termín by se však mohl posunout na 

stejné období roku 2025, jestliže by fotbalisté 

Zbrojovky v aktuální sezoně hráli baráž o postup 

do první ligy. Ta se koná až na přelomu května a 

června. 

Revitalizace hřiště vychází z nových standardů, 

které určuje materiál Stadiony 2023 schválený 

Fotbalovou asociací České republiky a Ligovou 

fotbalovou asociací. Pokud by areál certifikací 

neprošel a nezačal požadavky plnit, nemohl by 

hostit utkání nejvyšší fotbalové soutěže ani 

mezinárodní zápasy. 

                                                                      (vž)

 

Mendel na seznam UNESCO?
 

 

 

K loňskému 200. výročí narození bylo na 

brněnském náměstí nesoucím jméno Gregora 

Johanna Mendela - mnicha a přírodovědce, 

proslaveného jako objevitele genetiky 

instalováno sousoší představující hrachovinu. 

Nyní město Brno podniká kroky, aby byl celý 

areál augustiánského kláštera, ve kterém byl 

opatem a prováděl své přírodovědní výzkumy 

byl zapsán do světového seznamu kulturních 

památek UNESCO. Pokud by se tak stalo, byla 

by v Brně - po funkcionalistické vile Tugendhat 

- již druhá.            did, foto autor 
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Obrazy Dany Pacákové 

 
 V cukrárně Bali na Pekařské ulici(přímo proti vchodu do Fakultní nemocnice U svaté Anny) 

vystavuje své obrazy brněnská malířka, členka uměleckého sdružení Parnas Dana Pacáková. Na několika 

desítkách vystavených uměleckých děl prezentuje krajinky Vysočiny a jižní Moravy a také koně, které 

jsou jejím dalším oblíbeným tématem. Výstava je dlouhodobá a pokud budete mít cestu kolem, zastavte 

se. Obrazy se vám budou určitě líbit. Vstup bezplatný, zaplatíte nanejvýš útratu za něco dobrého. Tedy, 

pokud neodoláte. Ale to už je na vás.                  did, foto autor 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Listopadové kalendárium 

1. 1938 – německé vojsko obsadilo české pohraničí 

 1938 – Čs. Vláda vyslovila souhlas s odstoupením Těšínska Polsku 

 1897 – v Praze vyšlo 1. číslo Práva lidu – oficiálního orgánu Českoslovanské soc. dem. 

 1938 – poprvé vyšly Dějiny VKS(b) – stručný výklad 

 1949 – vyhlášena Činská lidová republika, státní svátek ČLR 

 1893 – narozen Mao Ce Tung (+ 1976) 

 1904 – narozen Teng Siao Phing (+ 1997) 

3. 1935 – počátek agrese Itálie v Habeši 

4.  1816 – narodil se Eugéne Edine Pottier, autor Internacionály (+ 6. 11. 1886) 

5. 1938 – abdikace prezidenta E. Beneše 

6.  1944 – čs. a sov. vojska překročila če. hranice na Dukle (Den ČSLA) 

 1971 – zemřel Viliam Široký 

7. 1949 – vyhlášena NDR 

9. 1967 – zavražděn kubánský revolucionář Ernesto Che Guevara (* 14. 6. 1928) 

11.  1424 – zemřel husitský vojevůdce Jan Žižka z Trocnova (* 1360) 

13. 13. - 14. 10. 1990 – I. sjezd KSČM v Olomouci 

14. 1918 – generální stávka českého lidu 

 1892 – narodil se sovětský maršál Andrej Ivanovič Jeremenko, zúčastnil se osvobození   

  Československa (+ 19. 11. 1970) 

15.  1991 – od 15. 10. - referendum o názvu strany, 75,95% pro KSČM 

16. 1978 – Polák Karol Vojtyla zvolen papežem – Jan Pavel II. 

17. 1966 – zahájen XXII. sjezd KSČM 

 1903 – narodil se sovětský maršál a státní činitel Anderj Antonovič Grečko, zúčastnil se 

osvobození   Československa (+ 26. 4. 1976) 

20. 1938 – zastavena činnost KSČ v českých zemích – strana přešla do ilegality 

22. 1938 – prezident e. Beneš odletěl do Velké Britanie 
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23. 1892 – narodil se sovětský maršál Pavel Semjonovič Rybalko, velitel 3. tankové brigády, která  

  osvobodila Prahu 

 1956 – povstání v Budapešti 

24. 1945 – Dekret prezidenta republiky o znárodnění dolů a některých průmyslových podniků 

25. 1880 – narodil se politik, novinář, zakladatel KSČ Bohumír Šmeral (+ 8. 5. 1941) 

 1946 – schválen zákon o dvouletém plánu 

26. 1922 – 62. - 28. 10. - sjezd odborových svazů, ustavení Mez. Všeodborového svazu – tzv. Rudých 

  odborů 

27. 1948 – schválen zákon o 1. pětiletém plánu na léta 1949 - 53 

28. Den vzniku samostatného československého státu  - státní svátek 

 1939 – demonstrace proti nacistickým okupovatelům, smrtelně zraněn medik Jan Opletal 

 1945 – Den znárodnění 

 1968 – schválení zákona o čs. federaci a postavení národností 

 1993 – Založen Kruh občanů vyhnaných v roce 1938 z pohraničí 

30. 1918 – vytvoření Slovenské národní rady a přijetí Martinské deklarace 

 1921    30. 10. - 1. 11. slučovací sjezd KSČ 

31.  1924    31. 10. - 4. 11. II. sjezd KSČ 

 1821 – narodil se český novinář a básník Karel Havlíček Borovský (+ 20. 7. 1856) 

 
 

 

Mezi zradou a válkou, aneb dny ztracených nadějí 
23. září 1938 Československo mobilizovalo. Možnost bránit se mu ale byla upřena – přišel Mnichov 

 

 

Evropa po „velké válce“ byla velice neklidná. 

Německo a Rakousko - Uhersko po drtivé 

porážce přišly o velké části území a také 

mnoho obyvatel., kteří působili jako pátá 

kolona na najednou cizím území. Vznikla 

Jugoslávie, Polsko, Československo, okleštěné 

Rakousko a Maďarsko. Všechny tyto státy 

měly řadu problémů – od revolučních nálad, 

přes inflaci a nezaměstnanost za světové 

hospodářské krize, přes vznik fašismu v Itálii 

a Španělsku po nástup nacistů v Německu. To 

po roce 1933  neskrývalo ambice na revanš, 

Zavedlo všeobecnou brannou povinnost a 

začalo mohutně zbrojit. Vše za tichého 

přehlížení politiků vítězných západních 

mocností. Tedy Francie a Velké Británie. 

Ojedinělé varovné hlasy nebyly vyslyšeny. 

 Němci bez protestů západních mocností 

obsadili Sársko, okupovali Rakousko a chystali 

se na Československo, kde slovy nacistů trpěli 

tři miliony krajanů. A Evropa mlčela… V 

pohraničí, obývaném převážně Němci vznikla 

extrémistická sudetoněmecká strana(SdP) 

vedená Konrádem Henleinem a Karl Hermanem 

Frankem. Tvořila velice aktivní a nám škodlivou 

„pátou kolonu“. Podle pokynů z „Říše“ 

vyvolávala národností napětí. Ti, vedeni pokyny 

z Berlína radikalizovali a neúměrnými 

požadavky na čs. vládu stupňovalo nátlak a řvala 

„Heim in Reich“.  V roce 1935 získala ve 

volbách přes 15%. Tvořili cca 23% obyvatel 

ČSR. Stejně nepřátelští Maďaři dalších 5%. 

Nacisté v Berlíně mezitím připravovali plán na 

válku s Československem. Prezident Beneš a čs. 

vláda si toho byli vědomi a proto se opět 

prodloužila základní vojenská služba ze 14 

měsíců na dva roky a od poloviny 30. let začalo 

budování rozsáhlého pohraničního opevnění. 

Inspirací mu byla francouzská Maginotova linie. 

Čas byla ale proti nám. Přesto  za dva roky do 

konce září 1938 vzniklo 263 objektů těžkého 

opevnění a takřka 10 tisíc lehkých pevnůstek. 

Doplňovaly jej záseky, železné ježky,polní 

opevnění a ostnatý drát. V mnohých však 

chyběla výzbroj, zejména kanony a minomety. 

Také pancéřové kupole. Zbrojovky nestačily 

plnit zvýšené zakázky armády. Popravdě, 

protáhlá a místy jen velmi úzká republika se dala 

bránit jen stěží.  Bez spojenců už vůbec ne.  Z 

celkem 4120 km dlouhých hranic tvořila  drtivou 

část hranice s nepřátelským 

Německem(1545km), na jaře 1938 prodloužená 

o hranici se zabraným Rakouskem(558km). 

Severní hranici kromě německé tvořilo takřka 
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stejně nepřátelské Polsko(984km) a jih 

Slovenska – tam bylo opět nepřátelské 

Maďarsko(832km). Bezpečný a přátelský byl jen 

mizivý kousek hranic(201km) na Podkarpatské 

Rusy sousedící s Rumunskem. Vybudování a 

vyzbrojení pevností na si 3000 km hranice si 

vyžadovalo obrovské úsilí, peníze a také čas. 

Ten ale nebyl. Výstavba měla být dokončena až 

po roce 1950. Stálou osádkou opevnění měly být 

nově vytvářené tzv. Hraničářské pluky. V roce 

1936 byla zřízena na ochranu státní hranice a 

pohraničí Stráž obrany státu(SOS). V případě 

útoku měla tvořit první sled obrany. V míru také 

udržovat klid v pohraničí, neboť provokace 

nacistických ordnerů, vč. ozbrojených přepadů 

stanic finanční stráže(FS), četníků, pošt a 

podobně nabývaly na intenzitě. SOS byla 

složena z příslušníků FS, četnictva, státní policie 

a předurčených vojenských posil. Zřízeno bylo 

30 pohraničních + jeden vnitrozemský prapor 

SOS v Praze. Prapory(velitelem byl vždy voják, 

u rot, čet a družstev třeba financ, nebo četník) se 

členily na pozorovací sled, sled odporu a 

mobilní zálohu. Tu tvořil četnický pohotovostní 

oddíl, někdy posílený o motorizovanou četu 

státní policie ,případně armády. Velikost úseků 

přidělených praporům byla různá(v závislosti na 

terénu, počtu hraničních přechodů a Němců v 

úseku) a proto se také lišily i jejich počty. 

Pohybovala se od 400 až do dvou tisíc mužů. V 

květnu 1938 počet příslušníků SOS  počet činil 

27 700 a v září přes 30 tisíc osob. 

 Nyní zpět k průběhu událostí horkého 

roku 1938: 

Čeští Němci radikalizováni a úkolováni z 

Německa a zorganizovaní do polovojenské 

formace Freikorps začali s velikou intenzitou 

vyvolávat nepokoje, roztržky a dokonce přímo 

útočili na stanice Finanční stráže, pošty a 

podobně.  Mezi příslušníky SOS, ale i pošty, 

nebo železnice byli ranění, zbití, dokonce mrtví. 

A taky násilně odvlečení přes hranici do 

německých věznic. Ordneři napadali české 

obyvatelstvo v pohraničí, které tak tvořilo 

mnohdy jen velmi malou menšinu. Situace se 

stávala neúnosnou.  V březnu odjel Konrád 

Henlein i jeho zástupce Karl Hermann Frank na 

porady s Hitlerem. Dostali za úkol klást čs. vládě 

zcela nepřijatelné požadavky a tím vytvářet 

vhodnou záminku pro vojenskou akci z 

Německa. Proto byl na sjezdu SdP 24.dubna 

1938 vyhlášen tzv. Karlovarský program, který v 

osmi bodech definoval hlavní cíle „českých“ 

Němců. Šlo mj. O úplné zrovnoprávnění s čs. 

národem, vlastní samosprávu a svobodu hlásit se 

k „německému světonázoru“. Pod tlakem 

událostí a také na základě poznatků vojenského 

zpravodajství, že německá armáda(Wehrmacht) 

soustřeďuje jednotky v Sasku a Bavorsku poblíž 

našich hranic byla 20. května vyhlášena tzv. 

částečná mobilizace. Do zbraně byli povoláni 

příslušníci 1. ročníku I. zálohy a vybraní 

specialisté. Stav armády vzrostl na 383 tisíc 

osob. Německo samozřejmě toto opatření, které 

trvalo do 13. června označilo za provokaci.  

Řada německých ordnerů uprchla přes hranici a 

v Německu pokračoval jejich výcvik pod 

vedením německých armádních důstojníků, 

doplňovala se výzbroj a organizovali se do 

polovojenských jednotek. Situace se částečně a 

pouze na chvíli uklidnila.  

 2. srpna přijel do Československa britský 

lord Runciman. Jeho mise měla objektivně 

posoudit situaci. To se ale nestalo. Už za jeho 

pobytu bylo zřejmé, na které straně sporu stojí. 

Republika a její vláda to nebyla. Po návratu ze 

šest týdnů trvajícího pobytu u nás ve zprávě, 

kterou předložil mj. napsal, že Československo 

bude muset Německu mnohem více než jen 

nějaké výběžky. Situace dále gradovala. 12. září 

obvinil  Hitler v rozhlasovém projevu 

československé úřady z týrání německé menšiny. 

Následující den vypuklo v Sudetech 

henleinovské povstání, řízené a zásobované z 

Říše. Bojůvky útočily nejen na četnické stanice a 

celnice, ale též na pošty, nádraží a úřady. 

Napadaly vojáky, ale také české obyvatele 

pohraničí a též německé antifašisty.  Nepokoje 

vypukly v okresech Cheb, Nejdek, Přísečnice, 

Karlovy Vary, Tachov, Kadaň, Loket, Falknov a 

Český Krumlov.  Připojovaly se i další. Vláda  

ale vyhlásila ve vzbouřených oblastech stanné 

právo a jednotky SOS posílily asistenční oddíly 

armády s obrněnými automobily a tanky. 

Pořádek v pohraničí se podařilo částečně 

obnovit. Nepokoje však místy přetrvávaly až do 

začátku října. Za oběť jim padlo téměř sto 

příslušníků čs. ozbrojených sil. 

 15. září přiletěl(poprvé v životě) za 

Hitlerem britský premiér Neville Chamberlain. 

Führer poprvé zcela otevřeně požadoval rozsáhlé 

části čs. pohraničí. Naše vláda v reakci na situaci  

rozpustila SpD a na Henleina a Franka vydala 

zatykače. Ti se  kvapem uklidili do Německa. 
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19. září vlády Francie a Británie vyzvaly 

Československo k odstoupení pohraničních 

území s převahou německého etnika. Naše vláda 

to ostře odmítla. 22. září se uskutečnila generální 

stávka jako protest národa proti rozhodnutí vlády 

premiéra Milana Hodži, která se den den před 

tím podvolila britsko – francouzskému nátlaku a 

souhlasila s vydáním pohraničí Německu. Lid 

chtěl republiku bránit. K odporu vyzývali i 

komunisté. Pod silným tlakem vláda odstoupila 

a prezident Beneš okamžitě vyjmenoval novou 

pod vedením „hrdiny od Zborova“, jednookého 

generála Jana Syrového. Odhodlaný a 

sjednocený národ od něj čekal, že bude 

republiku bránit. 23. září vláda vyhlásila 

očekávanou všeobecnou mobilizaci. Její rychlý 

průběh překvapil celý svět. Do zbraně nastoupilo 

přes 1, 2 milionu vojáků. Mobilizaci se 

neuposlechla pouze část Němců a Maďarů. 

Armáda urychleně obsadila, mnohdy 

nedobudované a nedozbrojené pohraniční 

pevnosti a další předurčené prostory. Ač se s 

vojenskou akcí západních spojenců, zejména 

Francie, nedalo počítat a Sovětský svaz(Polsko a 

Rumunsko odmítly povolit  přesuny Rudé 

armády po silnici a železnici) neměl pozemní 

cestu jak své jednotky na naše území dostat, 

morálka národa byla vysoká. Na pomoc 

Československu se hlásilo také několik tisíc 

srbských dobrovolníků. 

 Situace nadále houstla. Evropa se 

obávala války, neboť v euforii z vítězství v té 

předchozí své armády ostudně zanedbala. Ve 

snaze ochránit sebe byly západní státy ochotni 

obětovat kohokoli a hlavně nasměřovat Hitlera 

na východ. Osud Československa se zpečetil na 

narychlo svolané konferenci čtyř velmocí v 

Mnichově ve dnech 29.-30.září. Představitelé 

Velké Británie Neville Chamberlain, Francie 

Eduard Daladier, Itálie Benito Mussolini se s 

Adolfem Hitlerem dohodli, že Československo 

musí bez boje vydat Německu rozsáhlé 

pohraniční oblasti. Naše vláda pozvána nebyla a 

čs. diplomaté, čekající v sídle britské delegace 

byli pouze stroze seznámeni s výsledkem. 

Museli jsme se podvolit. Někteří čs. generálové 

sice Beneše vyzývali k ozbrojenému odporu, ale 

ten národ obětovat nechtěl. 

 Obsazování pohraničí začalo již 1.října a 

do 10. bylo hotovo. Přišli jsme o třetinu území, 

tři miliony obyvatel. Řada Čechů zůstala na 

zabraném území, které připadlo „Třetí říši“. 

Naopak, přes sto padesát tisíc vyhnanců muselo 

domovy jen s tím co unesli opustit. Přišli jsme o 

možnost se bránit, přetrháno bylo železniční a 

silniční spojení země. Na zabraném území 

zůstaly mnohé, pro náš stát důležité podniky. Na 

poníženém a ožebračeném Československu se 

přiživilo se svými územními požadavky také 

Maďarsko, které získalo rozsáhlé území na jihu 

Slovenska a celou Podkarpatskou Rus a také 

Polsko, jemuž připadlo Těšínsko.  

 Na půdě Spojených národů v Ženevě se 

nás zastal pouze Sovětský svaz. Protest vyzněl 

naprázdno.  Hitlera západní demokracie nechtěli 

dráždit ani slovně. O jakýsi malý, bezvýznamný 

stát ve střední Evropě nikdo nestál. V Britském 

parlamentu vystoupil tehdy ještě opoziční 

poslanec Winston Churchil. Řekl:“ Zvolili jste 

hanbu a budete mít válku.“. Čas mu dal za 

pravdu. 

 Prezident Beneš 5.října abdikuje a 22.října 

odjíždí do exilu v USA.  Dva dny před tím 

Syrového vláda zastavuje činnost KSČ. Její 

představitelé odcházejí do emigrace. V 

Sovětském svazu ustavují své zahraniční vedení, 

odkud řídí odpor doma i v zahraničí. Zmrzačené 

Československo přežívá do 15.března 1939. Den 

předtím je Slovensko vyhlášeno samostatným 

státem, který se „svěřuje“ vůdci. Prezidentem se 

stává farář Jozef Tiso. Prezident druhé  čs. 

republiky Emil Hácha je v Berlíně donucen 

kapitulovat. Další den je zbytek okleštěného 

státu  na šest obsazen. Vzniká Protektorát Čechy 

a Morava, ale to už je na jiný článek. 

 Zde jsem se snažil pouze shrnout sled 

událostí pro nás významných a bolestivých. Také 

poukázat na proradnost západních spojenců a 

chybu, kterou děláme, že se o ně opět opíráme. 

Neboť, kdo zradil jednou, zradí i podruhé. A také 

vyvrátit omyl, že jsme nebojovali. Naopak. Naši 

pradědové a dědové odhodlaně bránili vlast se 

zbraní v ruce a mnozí za ní položili své životy už 

v roce 1938. Konečně vyslovit názor, že druhá 

světová válka v Evropě začala nikoli 1.9. 1939 

přepadením polského rozhlasového vysílače v 

Gliwicích, ale už v září 1938.   

                                                                  

      

                              Tibor DÁVID 

 

 



 

 

 

NAŠI ŘÍJNOVÍ JUBILANTI 
 

  V měsíci říjnu slaví svá životní jubilea členky a členové naší MěO: 

 

Roman BARÁK, Ladislav BÝČEK, Jiřina KALINOVÁ, Jiří KRÁLÍK, Eva 

MIKŠOVÁ, Lubomír MLEJNEK, Václav POSPÍŠIL, Emília PREISSOVÁ, Marie 

RŮŽIČKOVÁ, Věra ŠVÉDOVÁ, Jiří TOMÁNEK, Mária TRAVĚNCOVÁ, Milena 

VEJROSTOVÁ, Emil VOPRŠAL, Petr VŠETEČKA, Julius VUKULIČ.  
 

 Všem oslavencům blahopřejeme, děkujeme za dlouholetou práci pro stranu a 

sociálně spravedlivější společnost a do dalších let přejeme pevné zdraví a hodně klidu, 

pohody, spokojenosti a hlavně lepší časy!  

MěV a ZO KSČM, LKŽ DOBROMYSL a redakce ECHO.                        did 

 

 

Karel Sýs 
 

 

 

LUSTRACE DROGY A NENÁVIST 

 

Vidím město veliké 

- socialistickou Prahu 

v níž neolizuje malostranské prejzy 

KGB ani CIC 

a v níž každou každou nenávist 

narveme do popelnic 

narveme do popelnic 

 

 

 

CO KREV SPOJILA 

ČLOVĚK NEROZLUČUJ 

 

Otec kosmonauta Cermana  

byl Slovák s Kysúc 

matka Češka – rodačka z Hlinska 

A tak i na Měsíci aspoň na chvilku 

stanul Čechoslovák 

A Československo 

kosmicky maličké 

přelilo se z oceánu Bouří 

do moře Slz

 

 

 

Junák dostal cenu za dabing 

Brněnský herec Zdeněk Junák obdržel letos v Přelouči za nejlepší mužský herecký výkon Cenu Františka 

Filipovského za nejlepší dabing. Vysloužil si ji za roli dědečka Tuitjese ve filmu Kvík. 

Populární brněnský herec promlouvá svým barytonem k českým divákům například jako Sean Connery, 

Michael York, Alan Alda, nebo Gérard Depardieu či Big Ben, neboli Ottfried Fischer. V letošním, již 29. 

ročníku porota vybírala nejlepší dabéry ze 48 soutěžních snímků a 136 návrhů.                                   did 
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